

LEGISLATIVE ASSEMBLY OF THE
NORTHWEST TERRITORIES
8TH ASSEMBLY, 66TH SESSION

TABLED DOCUMENT NO. 18-66

TABLED ON Oct. 26, 1978

T.D #18-66

Table Document No. 18-66
Table Dec 26/78

[Text]

Mr. Rodriguez: They did not want a refinery then, I guess.

Mr. Neil: I am wondering, Mr. Minister, if recently you have had any talks with this company. What was the reason for the cool reception that was given?

Mr. Faulkner: They did not get a cool reception from me because I do not think they ever asked to see me. I do not know if they asked to see someone else and they got a cool reception.

Have we any record of them asking to see us recently?

Mr. Cotterill: Mr. Chairman, no.

Mr. Neil: About a year ago, I think, or about a year and a half ago.

Mr. Cotterill: Even at that time, Mr. Chairman, the representatives of Kaiser Aluminum travelled up to the Yukon and met, as I understand it, with NCPC and met with the territorial government and met with the municipality of Whitehorse, they talked in fairly general terms about building a smelter in that area. It was pointed out to them that they would have to deal with our department in order to do that. They never pursued it with us or submitted any kind of proposal that it would be possible for us to evaluate.

Mr. Rodriguez: Tell them to come with a refinery plan, not a smelter.

Mr. Cotterill: An aluminum smelter would require a great deal of electrical energy and we are just not at all sure what they were expecting to be provided to them in that sense.

The Vice-Chairman: Mr. Neil.

Mr. Neil: Mr. Minister, I understand that you are giving consideration to bringing in amendments to the Northwest Territories Act in connection with changing the number of councillors and also perhaps in connection with changing the name from a legislative council to a legislative assembly. I believe you are meeting with representatives of the Council tomorrow.

• 2145

Mr. Faulkner: Yes.

Mr. Neil: I just want to point out that we on this side are prepared to support the representations of the territorial councillors and would be prepared to give the bill quick passage, possibly with three meetings in one day.

Now, in connection with Nanisivik Mines, I am sorry I did not bring my file, but in the last few months there was a report. I am not certain whether it was from the C.D. Howe Institute, or...

Mr. Faulkner: It was the Science Council, was it not?

Mr. Neil: ... the Science Council—in which they attacked, I believe, Mr. Digby Hunt on the basis that there had not been proper studies made prior to the setting up of the mine. The information we have always had from the Minister and from officials of the department, both prior to and after the mine was started, has been to the effect that careful studies had

[Translation]

M. Rodriguez: Je suppose qu'ils ne voulaient pas qu'il y ait de raffinerie.

M. Neil: Monsieur le ministre, vous êtes-vous récemment entretenu avec cette société? Pourquoi a-t-on ménagé un accueil aussi froid à cette proposition?

M. Faulkner: Ce n'est certainement pas moi qui les ai reçus froidement, parce que je ne crois pas qu'ils aient demandé à me voir. Je ne sais pas s'ils ont demandé à voir quelqu'un d'autre et s'ils ont été reçus froidement.

Avons-nous des documents récents dans lesquels ils demandent à nous voir?

M. Cotterill: Monsieur le président, non.

M. Neil: Je pense que c'était il y a un an ou un an et demi.

M. Cotterill: Même à cette époque, monsieur le président, les représentants de la Kaiser Aluminum se sont rendus au Yukon et ont rencontré des représentants de la CENC, du gouvernement territorial et de l'administration municipale de Whitehorse, pour discuter, en général, de la possibilité de construire une fonderie dans cette région. On leur a dit qu'ils devraient s'adresser à notre ministère. Ils ne sont jamais entrés en contact avec nous et n'ont jamais soumis de projet que nous aurions pu évaluer.

M. Rodriguez: Dites-leur de proposer une raffinerie, pas une fonderie.

M. Cotterill: Une fonderie pour l'aluminium utiliserait beaucoup d'énergie électrique et nous ne savons pas au juste combien ils s'attendaient à en recevoir.

Le vice-président: Monsieur Neil.

M. Neil: Monsieur le ministre, je crois que vous étudiez la possibilité de modifier la Loi sur les Territoires du Nord-Ouest afin de changer le nombre de conseillers et peut-être aussi le nom du Conseil législatif pour en faire une assemblée législative. Je crois que vous devez rencontrer les représentants du Conseil demain.

M. Faulkner: Oui.

M. Neil: Quant à nous, nous sommes prêts à appuyer les revendications des conseillers territoriaux et sommes prêts à adopter le projet de loi dès que possible, peut-être même à prévoir trois réunions en un jour.

En ce qui concerne les mines Nanisivik, je suis désolé de ne pas avoir le dossier avec moi, mais il y a quelques mois, il y a eu un rapport... je ne suis pas sûr s'il émanait de l'institut C.D. Howe ou...

M. Faulkner: Cela venait du Conseil des sciences, n'est-ce pas?

M. Neil: ... du Conseil des sciences... enfin, on y attaquait, me semble-t-il, M. Digby Hunt, prétextant que la mine avait été mise en exploitation sans étude adéquate au préalable. Le ministre et les fonctionnaires du ministère, avant et après la mise en exploitation de la mine, ont toujours prétendu